
وضعیت نابسامان چهارصفه نادری 
در روستای دوسیران

بنای تاریخی »چهارصفه 
روســتای  در  نــادری« 
چالش های  بــا  دوســیران 
مختلفی دست و پنجه نرم 
می کند و وضعیت و شرایط 

نامناسبی دارد.
و  فعال  آریــا  ســیاوش 
پژوهشــگر تاریخ ایــران و 
میراث فرهنگی در فارس با انتشــار تصاویــری از بنای »چهارصفۀ نادری« در 
روستای دوسیران اظهار کرد: روستای دوسیران یکی از روستا های کوهستانی 
اســت که در آن ۷ بنای تاریخی نامدار به »چهارصُفه« وجود دارد که همگی 
به ثبت ملی رسیده است، اما به جز ۲ تا از این بنا های »چهارصُفه« درِ همگی 

بسته است.
او ادامه داد: همچنین در چندین دهۀ گذشــته و زمانی ناروشن، روی همۀ 
بنا های »چهارصُفه«، خانه های مردم روســتا ســاخته شــده است که یکی از 
آســیب های بزرگ به این بنا های تاریخی به شــمار می رود. آریا افزود: در این 
میان، بنای نامدار به »چهارصُفۀ نادری« که مالک خصوصی دارد و دارای سنگ 
نبشــته ای )کتیبه( در بالای تاق ورودی بنای آن نیز است، در بدترین شرایط 
نگهداری و حفاظتی به سر می برد و به زباله دانی تبدیل شده است. پژوهشگر 
تاریــخ ایران و میراث فرهنگی در فــارس تصریح کرد: همچنین درون یکی از 
اتاق های این بنای تاریخی، کَند و کاو های غیرمجاز افراد ســودجو برای یافتن 

گنجی نمایان است که آسیب های برگشت ناپذیری را بر جای گذاشته است.
او بیان کرد: مرمت های غیراصولی و شــلخته ای که در نمای بنای سنگی و 
بیرون عمارت »چهارصُفۀ نادری« انجام گرفته، از دیگر مشــکلات این یادمان 
تاریخی است. آریا اظهار کرد: از طرفی، لکه های تیره و مشکی رنگ، که هم به 
ســبب روشن کردن آتش در گذشته و هم به بر اثر رخِنۀ رطوبت است، چهرۀ 
این یادگار ملی، تاریخی و فرهنگی را خدشــه دار کرده و آســیب های فراوانی 
به آن رســانده و صحنه ای بسیار زشــت و زننده با بوی بد و آزاردهنده برجای 

گذاشته است. 
او افزود: یکی از آسیب های بنای »چهارصُفۀ نادری« فرو ریختن گچ بری های 
زیبای آن اســت که بخشی به علت گذشــت زمان و عوامل طبیعی رخ داده و 
بخش دیگری از آن به علت عوامل انسانی روی داده است و بیشتر گچ بری ها با 
طرح ها و نقش های ایرانی بسیار زیبا که همگی متعلق به دورۀ ایلخانی است بر 
روی زمین فرو ریخته و بیشتر تزئینات به کار رفته در بنا از میان رفته و نابود 
شده است. فعال میراث فرهنگی در فارس اضافه کرد: همچنین رها شدن بنا و 
بی توجهی به آن سبب شده است که یکی از ارزشمندترین یادمان های ملی و 
تاریخی در بدترین شرایط حفاظتی قرار گرفته و روز به روز به نابودی نزدیک تر 
شــود. پژوهشگر تاریخ ایران و میراث فرهنگی به نقل از علی رضا جعفری زند، 
باستان شناس با گرایش دورۀ تاریخی اظهار کرد: »بنا های چهارصُفه« همگی 
مربوط به دورۀ اسلامی اســت که برای اجرای آئین های مذهبی همانند تصوف 

پدید آمده است و بیشتر آن ها از سدۀ چهارم به بعد شکل گرفته اند. 
او افزود: بنا های »چهارصفه« در روستای دوسیران، تاریخی میان سدۀ چهارم 
تا هفتم قمری را دارند که گچ بری های بنا مربوط به دورۀ ایلخانی است و چیزی 
که امروز نمایان اســت و می بینیم تاریخی کهن تر از سدۀ چهارم اسلامی ندارد 
و نمی توان آن را به دورۀ ساســانیان نسبت داد. از سویی، نیاز به یادآوری است 
که بیشتر بنا های سدۀ چهارم قمری از دورۀ آل بویه و دیلمیان، بسیار همانند 
یادمان های ساســانی هستند و برخی از پژوهشــگران و نویسندگان به سبب 
پیروی این بنا ها از شــیوۀ معماری دورۀ ساســانیان، آن ها را به اشتباه به این 
دوره نســبت می دهند. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان،  بنای »چهارصُفه« 
در شمال روستای دوســیران و در بلندای ۸۹۳ متری از سطح دریا قرار دارد. 
روســتای دوسیران یک منطقۀ کوهستانی در بخش کوهمره نودان شهرستان 
کوه چنار و در شمال غربی شهرستان کازرون واقع شده است. مالکیت این بنا 

خصوصی و در اختیار غلام حسین نادری است.

هشدار  وقوع  گرد و خاک در خوزستان

مرکز ملی پایش و هشــدار ســریع گرد و خاک هواشناســی خوزستان با 
پیش بینی وزش بادهای شــدید و وقوع گرد و خاک در اســتان، هشدار سطح 

زرد صادر کرد.
در هشدار سطح زرد شماره ۴ مرکز ملی پایش و هشدار سریع گرد و خاک 
هواشناسی خوزستان روز گذشته )۹ اردیبهشت ماه( وزش بادهای متوسط تا 
شدید همراه با تند باد لحظه ای و احتمال رخداد گرد و خاک محلی و موقت در 
بعد از ظهر پیش بینی شد. زمان شروع این پدیده از اواسط امروز و زمان پایان 

آن اواخر وقت فردا  )۱۱ اردیبهشت ماه(  خواهد بود.
 نوع مخاطره احتمال رخداد گردوخاک محلی و موقت و منطقه اثر در مناطق 
جنوبی، جنوب غربی، غربی و مرکزی استان پیش بینی شده است. کاهش دید 
افقی و افت کیفیت هوا و افزایش غلظت آلاینده های گرد و خاک نیز اثر مخاطره  
خواهد بود. به گزارش ایسنا، احتیاط در تردد غیر ضروری بیماران تنفسی، افراد 

سالخورده و کودکان، اتخاذ تمهیدات لازم توسط مسئولین توصیه می شود.

سهام پالایشگاه اصفهان درطرح انتقال آب 
به ۳۰درصد می رسد

گروه شهرســتانها: مدیرعامل هلدینگ پترو پالایش اصفهان درحاشیه 
نشســت ویژه ای که به منظور بررسی طرح های آبی اصفهان با حضور نماینده 
عالی دولت در استان اصفهان و مدیران عامل شرکت های فولاد مبارکه ، ذوب 
آهن و مدیرپروژه انتقال آب صفه درهلدینگ پتروپالایش اصفهان برگزارشد در 
گفتگو با خبرنگار واحد رسانه روابط عمومی و بین الملل هلدینگ پترو پالایش 
اصفهان، درباره تعهد پالایشگاه اصفهان برای انتقال آب به اصفهان ومیزان سهم 
این شرکت در انتقال آب گفت: پالایشگاه اصفهان ۲۰درصد سهام شرکت آب 
انتقال صفه را در اختیار دارد که در جلسه امروز نیز ۷درصد سهم اتاق بازرگانی 
به پالایشگاه اصفهان واگذارشد که سهم  پالایشگاه اصفهان  به ۲۷درصد رسید.

به گــزارش روابط عمومی و بین الملــل هلدینگ پتــرو پالایش اصفهان، 
دکترمحسن قدیری،با اشــاره به اینکه ما می خواهیم سهم پالایشگاه اصفهان 
درپروژه انتقال آب اصفهان به ۳۰درصد برســد افزود: اگر این اتفاق رخ داد در 
آینده تمامی شرکت های همجوار پالایشگاه و شهر انرژی باید سهم آبی خودشان 
را از پالایشگاه اصفهان خریداری نمایند. وی تصریح کرد:  پالایشگاه اصفهان به 
آب بسیار کمی نیاز دارد ، ما در پتروپالایش اصفهان درحال کاهش ۷۵درصدی 
نیاز آبی هستیم، بخشی ازنیاز این شرکت از طریق خرید پساب آب تصیف خانه 
شــاهین شهر تامین میشود و لذا آبی که از طریق پروژه صفه تامین میشود را 

خیلی نیاز نداریم اما برای پروژه های آتی مورد احتیاج مان است.
دکتــر قدیری تصریح کرد: هدف گذاری ما این اســت که تامین آب  کل 
شهر انرژی را پوشش دهیم در واقع در آینده برای صنایع همجوار ما فروشنده 
آب محسوب می شــویم .طبق مقررات دولت درآینده اختصاص آب از شرکت 
آب منطقه ای برای صنایع همجوار قطع خواهد شــد وما آب مورد نیاز صنایع 
را تامین خواهیم کرد.وی با اشــاره به اینکه پالایشگاه اصفهان در روز ۵۰۰متر 
مکعب آب در ساعت از آب منطقه ای،  دریافت آب داریم که امیدواریم این رقم 
تا پایان سال به صفر برسد. مدیر عامل هلدینگ پترو پالایش اصفهان در رابطه 
با مبالغ پرداخت شده برای طرح انتقال آب به اصفهان توسط پالایشگاه اصفهان 
گفــت: تاکنون نزدیک بــه ۲همت پرداخت کردیم که امســال نیز ۳.۶همت 

پرداخت خواهیم کرد وما در سر موقع همه تعهدات را پرداخت می کنیم.

گزارش

اهواز

اصفهان

افزایش بیماری هزار چهره 
در دیشموک کهگیلویه وبویراحمد 

رئیس شبکه بهداشت و درمان کهگیلویه گفت: بیماری 
هزار چهره در روستای رودریش در حال افزایش است و تیم 
پزشکی در هفته های اخیردر این روستا حضور پیدا کردند.

ســید منصور تقوی رئیس شبکه بهداشــت و درمان 
کهگیلویه گفت:  بیماری هزار چهره )تب مالت( در روستای 
رودریش در حال افزایش است و تیم پزشکی در هفته های 
اخیردر این روســتا حضور پیدا کردند و از اهالی آزمایش 
گرفته شد و هم اینک هم برای درمان و بررسی شرایط این 

بیماری به رودریش دیشموک اعزام خواهند شد.
وی بیان کرد: تاکنون و پیش از اعزام تیم پزشکی تست 
چنــد نفر از اهالی مثبت بود و تحت درمان قرار گرفته اند.

وی افزود: ۲۰ نفر مشکوک بودند که از آن ها نمونه گرفته 
شــد و مابقی مردم هم متقاضی بودند که آزامایش دهند.

رئیس شــبکه بهداشــت و درمان کهگیلویه عنوان کرد: 
آزمایش ۱۸۰ نفر هم در حال انجام اســت و قرار است تیم 
پزشــکی به این منطقه اعزام شــود و برای درمان و انجام 

آزمایش ها و فرآیند درمان اقدام کند.
تقوی ابراز کرد: وقتی یک فرد بیمار می شــود و متوجه 
می شویم بیمار اســت به اطلاع دامپزشکی می رسانیم.وی 
ادامه داد: دامپزشــکی واکسیناســیون دارند که تا مدت 
زیادی دام ها را مصون نگــه می دارند. وقتی که هم مبتلا 
می شــوند باید یا خرید شــوند و امحا شوند. رئیس شبکه 
بهداشت و درمان کهگیلویه تصریح کرد: ما به آن ها آموزش 
می دهیم که شیر و گوشت شان مشکل زا است. تقوی افزود: 
دامپزشکی برای دام هایشان پروتکل دارد. اطلاع یافته ایم 
که این دام را مردم در خوزستان و سایر استان های همجوار 
به قیمت ارزان تر می فروشــند. وی تصریح کرد: این مهم 
باعث می شــود بیماری تب مالت بیشتر شیوع پیدا کند. 
ضمن اینکه دامپزشکی واقعا زحمت می کشد باید این دام ها 
بیمه باشند تا خریداری و امحا شوند.رئیس شبکه بهداشت 
و درمان کهگیلویه بیان کرد: ظاهرا روستایی ها دام هایشان 
را بیمه نمی کنند و این چرخه در احشام در حال چرخش 
اســت و وضعیت را خطرناک می کنــد. وی ابراز کرد: این 
بیماری در روستای رودریش در حالت اپیدمی است، اما در 
سایر نقاط شهرستان ما به این صورت اپیدمی وجود ندارد. 
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، تقوی گفت: روستای 
رود ریش هم مرز با شهرســتان بویراحمد اســت و مردم 
روســتا می توانند خدمات بهتری از طریق مراکز بهداشتی 
این شهرستان دریافت کنند، رودریش به لحاظ تقسیمات 
کشــوری هم اینک زیر نظر شهرستان کهگیلویه است، اما 
در حقیقت به لحاظ مسافت فاصله اش با یاسوج نزدیک تر و 

ارایه خدمات نیز بهتر انجام می شود.

نوسازی و مرمت بیش از
 ۱۰۰ رشته قنات در قم

مدیر آب و خاک ســازمان جهاد کشاورزی استان قم، 
گفت: قنات ها باید هر ســال مرمت و لایروبی شــوند که 
متأسفانه کشاورزان و بهره وران این کار را انجام نمی دهند، 
در حالــی که ارزش یک قنات بیش از ۳۰۰ میلیارد تومان 
است اما بهره وران و کشاورزان نسبت به صرف هزینه برای 

نگهداری این سازه با ارزش اقدامی نمی کنند.
محمد حســین احمدپور به مناسبت روز جهانی قنات 
)نهم اردیبهشت ماه( ، عنوان کرد: در استان قم ۹۵۰ قنات 
عمومی وجــود دارد، به این معنا که این قنات های عمومی  
حداقل ۱۲ بهره بردار دارد.به گزارش ایسنا، وی ادامه داد: 
تا قبل از ســال ۱۴۰۰ هر ســال حدود ۱۰ تا ۱۲ قنات را 
نوسازی و مرمت می کردیم، اما از سال ۱۴۰۰ تاکنون بیش 

از ۱۰۰ رشته قنات را نوسازی و مرمت کردیم.

۲۲ میلیون مترمکعب پساب کرمانشاه 
راهی صنایع می شود

معاون صنایع اداره کل صنعت، معدن و تجارت اســتان 
کرمانشاه از راه اندازی سه نیروگاه برق با ظرفیت ۵۸ مگاوات 
در صنایع بزرگ کرمانشاه خبر داد و گفت: برای جایگزینی 

پساب با آب مورد نیاز صنایع نیز برنامه داریم.
مریم آزادی  با بیان اینکه موضوع مدیریت مصرف انرژی 
و خصوصا تامین برق همــواره یکی از دغدغه مهم صنایع 
اســتان بوده، گفت: از همین رو تعدادی از صنایع شاخص 
به روش هایی از جمله احداث نیروگاه و یا تهیه ژانراتور برای 

تامین برق خود روی آورده اند.
وی ادامه داد: ســه واحد ســیمان مدلــل، ذوب آهن 
بیســتون و پتروشیمی پلیمر در این زمینه پیشقدم شده و 
در مجموع سه نیروگاه کوچک با ظرفیت ۵۸ مگاوات شامل 
نیروگاه ۲۴ مگاواتی در سیمان مدلل، نیروگاه ۲۲ مگاواتی 
در پتروشــیمی پلیمر و نیروگاه ۱۲ مگاواتی در ذوب آهن 
بیســتون در دســت احداث بوده که ظرف یک یا دو سال 
آینده وارد مدار بهره برداری خواهند شد. آزادی تاکید کرد: 
پتروشیمی بیستون نیز از دیگر واحدهای متقاضی احداث 
نیروگاه در کرمانشاه اســت. وی افزود: برخی از صنایع نیز 
بدنبــال تامین برق مورد نیاز خــود از طریق  تهیه ژنراتور 
هستند که مجموعه کشت و صنعت نازگل نیز در این دسته 
قرار دارد. معاون صنایع اداره کل صمت اســتان کرمانشاه 
معتقد است، راه اندازی این نیروگاه ها کمک بسزایی به تامین 
برق مورد نیاز این صنایع و کاهش فشار به شبکه خواهد کرد 
و باعث می شود این صنایع نیز دیگر در فصل گرما دغدغه 
خاموشی و محدودیت مصرف برق را نداشته باشند. آزادی 
یکــی دیگر از اقداماتی که در زمینه مدیریت مصرف انرژی 
در دســتورکار قرار دارد را جایگزینی پساب تصفیه شده به 
جــای آب مورد نیاز صنایع بزرگ اعــلام کرد و گفت: این 
کار قرار اســت فعلا در سه شهرستان کرمانشاه، هرسین و 
اسلام آبادغرب انجام شود. به گزارش ایسنا، به گفته آزادی، در 
شهرستان اسلام آبادغرب پتروشیمی اسلام آباد، در هرسین 
مجموعه ذوب آهن و در کرمانشاه نیز واحدهای مستقر در 
شرق مرکز استان برای دریافت این پساب اعلام تمایل کرده 
اند. معاون صنایع اداره کل صمت استان کرمانشاه از ظرفیت 
کنونی حدود ۲۲ میلیون مترمکعبی پساب تصفیه خانه شهر 
کرمانشاه یاد کرد که می تواند نیاز چند واحد بزرگ از جمله 
بیستون و  نیروگاه  پتروشیمی کرمانشاه، پتروشیمی پلیمر، 
زاگرس و همچنین شهرک صنعتی زاگرس را پوشش دهد.

کهگیلویه و بویراحمد

قم

کرمانشاه
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قلعــه  استحکام بخشــی  طــرح 
فلک الافلاک لرستان ۱۴ سال بوده که 
متوقف مانده است و به گفته مدیرکل 
برای  طرح  این  استان  میراث فرهنگی 

اجرا نیازمند ۲۰ میلیارد اعتبار است.
قلعه باســتانی »فلک الافــلاک« یکی از 
شــاخص ترین آثار تاریخی ایــران و جهان 
اســت، بنای عظیم آجری مربوط به دوره 
ساسانی که همچنان استوار بر روی تپه ای 
باســتانی در مرکز شــهر خرم آباد میزبان 
دوســتداران میراث فرهنگی ایــن مرزوبوم 

است.
زیبایــی و معماری شــگفت انگیز قلعه 
»فلک الافلاک« موجب شــده که این قلعه 
تاریخی و باستانی لرستان از سوی بسیاری 
از کارشناسان به عنوان یکی از شاهکارهای 

مهندسی و معماری دنیا لقب گیرد.
این قلعه به لحاظ موقعیت اســتراتژیک 
خود در قرن چهارم هجری قمری به عنوان 
مقر حکومت آل حسنویه و گنجور در زمان 
آل بویه درآمد و از قرن ششم هجری پس از 
ساخته شدن شهر جدید خرم آباد این قلعه 
نیز بنام خرم آباد معروف شــد و احتمالاً نام 
فلک الافلاک در دوره قاجــار به آن اطلاق 
شده است. این بنای کم نظیر مربوط به دوره 
ساسانی است و به شماره ۸۸۳ در فهرست 

آثار ملی ایران به ثبت رسیده است.
در این میان، طرح استحکام بخشــی و 
»فلک الافلاک«  تاریخــی  قلعه  لرزه خیزی 
سال هاست که به دلایل مختلفی ۱۴ سال 
است که مسکوت مانده و امروز شاهد برخی 
مشــکلات در این بنای تاریخی هســتیم، 

مشکلاتی که در مقطعی با هشدار مسئولان 
ملی و استانی نیز مواجه شد.

میراث فرهنگی،  مدیرکل  حسن پور  عطا 
لرســتان،  صنایع دســتی  و  گردشــگری 
اظهــار داشــت: درگیــر تأمیــن اعتبــار 
استحکام بخشــی قلعــه »فلک الافــلاک« 
هســتیم. وی عنوان کرد: سازمان مدیریت 
قول مســاعد داده که ایــن اعتبار را تأمین 

کند. مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری 
و صنایع دســتی لرستان تأکید کرد: اجرای 
قلعه »فلک الافلاک«  استحکام بخشی  طرح 
نیازمنــد حدود ۲۰ میلیــارد تومان اعتبار 

است. 
حســن پور بــا تأکیــد بر اینکــه طرح 
استحکام بخشــی قلعه »فلک الافلاک« ۱۴ 
سال اســت که رها شــده و متوقف مانده 

است، گفت: حتماً می بایست قبل از حضور 
ارزیاب یونســکو برای بررسی ثبت جهانی 
قلعه »فلک الافلاک« این طرح اجرایی شود.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، وی 
تأکید کرد: در حال حاضر در مشکلات فنی 
در قلعه خوشــبختانه نداریم، چیزی به نام 
رانش دیگر در قلعه نداریم، استحکام بخشی 

به منظور جلوگیری از رانش است.

شهری  زیرســاخت های  توســعه 
چالوس به منظور رهایی از مشــکلات 
ناشی از تکمیل آزاد راه تهران - شمال 
بنا به گفته رئیس شــورای این شهر از 
بنیاد مستضعفان  ویژه  به  مســئولان 

درخواست شده است.
قطعــه چهار آزاد راه تهران - شــمال به 
طــول ۲۳ کیلومتر حد فاصــل مرزن آباد - 
چالوس در ســال های اخیر بــه بهره برداری 

رســید و مســئولان وقت در آییــن افتتاح 
این طرح ملــی گزارش دادند که چالوس به 
موازات ســاخت ایــن آزاد راه باید به عنوان 
قطعه پنجم تعریف شود و اعتبارات ملی برای 
توسعه زیرساخت های آن اختصاص یابد که 

متاسفانه چنین نشد.
بسیاری از کارشناســان امر معتقدند به 
تناسب ساخت آزاد راه تهران - شمال افزون 
بر مزیت های فراوان این طرح، همچنین در 

صورت فراهم نشــدن امکاناتی نظیر توسعه 
شــبکه های حمل و نقل، تقویــت امکانات 
امنیتــی و انتظامــی، فرهنگــی و هنری، 
آموزشی، محیط زیست و ساماندهی فاضلاب 
و زباله اجرای کامل این طرح زیرساختی ملی 
می تواند عاملی تهدیدزا برای شهروندان غرب 

مازندران به ویژه چالوس به شمار آید.
برابر آمار روزانه دست کم ۵۰ هزار خودرو 
در آزاد راه تهــران - شــمال تردد دارند که 
چالوس به عنوان اولین نقطه شــهری غرب 
مازندران است که در انتهای مسیر جنوب به 

شمال این آزاد راه قرار دارد.
در این پیوند رئیس شورای شهر چالوس 
گفت : نامه نگاری بابت اختصاص یک روز از 
درآمــد عوارضی آزاد راه قطعه چهار آزاد راه 
حد فاصل مرزن آباد - چالوس از مســوولان 
بنیاد مســتضعفان شده منتهی هنوز نتیجه 

نداده است.
آرش رضوی همزمان با روز شــوراها در 
گفت و گو بــا خبرنگاران گفــت: با بودجه 
سالانه شــهرداری نمی توان طرح های کلان 
توســعه ای برای برون رفت از تهدیدات آزاد 
راه به ویــژه ترافیک اقدامی کــرد و در این 
ارتباط شورای این شهر برای رفع پیامد های 
منفی این آزاد راه از مسوولان به ویژه بنیاد 

مســتضعفان در خواســت کرده بودجه ای 
از محل عوارضــی آزادراه تهران - شــمال 
در محــدوده این شــهر را بابت این موضوع 
اختصاص دهند که متاســفانه تاکنون این 

پیگیری نتیجه نبوده است.
رئیس شورای شهر چالوس گفت: در دهه 
۸۰ کتابچه طرح پیامدهای آزادراه تهران - 
شــمال فرصت یا تهدید )چشم انداز توسعه 
۱۴۰۴ چالوس( از ســوی استادان دانشگاه 

آزاد اسلامی این شهر تهیه و تدوین شد.
وی افــزود: با اینکه تکمیــل این آزاد راه 
می تواند منطقه را به لحاظ ســرمایه گذاری 
بخــش خصوصی و بهبود فضای کســب و 
کار متحول کند اما در صورتی اگر توســعه 
زیرســاخت های این شهر به تناسب ساخت 
ایــن آزادراه انجــام نگیرد تکمیــل آزاد راه 

می تواند تهدید زا باشد.
به گزارش ایرنا، رضــوی توضیح داد : به 
عنوان نمونه آنچه گزارش شده حدود ۱۷۰ 
هــزار خودرو با پلاک چالوس در این شــهر 
ثبت شــده و حدود ۲۰ درصد هم مربوط به 
خودروهای غیر بومی متعلق به خوش نشینان 
اســت و با وضعیت موجود در ۲ سال آینده 
این شهر جزو منطقه ۲ تهران خواهد بود و 

بسیار نگران کننده است.

شرایط  لحاظ  به  گلســتان  استان 
اقلیمی  و تنوع آب و هوایی و همچنین 
از مراکز مهم  خاک بسیار حاصل خیز 
کشاورزی کشــور محسوب می شود و 
برای صادرات محصولات کشــاورزی 
ظرفیت  از  میانه  آسیای  کشورهای  به 

مناسبی برخوردار است.
گلستان خاک بسیار حاصلخیزی دارد و 
سالانه حدود ۶ میلیون تن انواع محصولات 
کشــاورزی در استان تولید می شود که این 
محصولات شــامل گندم، جــو، پنبه، کلزا، 
سویا، توتون، برنج، سیب زمینی و… است.
بدلیل کمبود بارش ها گلستان دچار خشک 
سالی شده است و در این شرایط و اهمیت 
تامین امنیت غذایی کشور، توسعه گلخانه ها 
بسیار ضروری است. توسعه گلخانه ها قطعا 
ســهم بســزایی در افزایش کمــی و کیفی 
تولیــدات محصولات کشــاورزی و افزایش 

بهره وری در استفاده از اراضی دارد.
کشــاورز در کشــت گلخانه ای می تواند 
راحت تــر محصولات خــود را تولید کند و 
مشکلاتی مانند بیماری ها، شرایط نامساعد 
جوی و آفات فصلی ندارد.دولت باید شرایط 
را برای ســرمایه گذارانی که می خواهند در 
زمینه ایجاد گلخانه فعالیت کنند محیا کند 
و وام هــای کم بهره و با بــاز پرداخت دراز 
مدت به کشــاورزان پرداخــت کند. ایجاد 

گلخانه ها می تواند بســتر بسیار مناسبی به 
خصوص برای جوانان بیکار در ایجاد درآمد 

و کارآفرینی باشد.
گلستان استانی کشاورزی است و جوانان 
بسیاری از استان فاقد شغل هستند. توسعه 
کشاورزی یکی از مهمترین بسترهای ایجاد 
اشتغال در استان اســت و دولت باید تمام 
بســترها را برای توسعه کشــاورزی ایجاد 
کند.مدیر باغبانی جهاد کشاورزی گلستان 
درگفت وگو بــا خبرنگار ایلنا اظهارکرد: در 
گلســتان بیش از ۱۰۴ هکتار گلخانه فعال 
وجود دارد که بیش از ۱۰ هزار تن سبزی و 
صیفی جات از این گلخانه ها تولید می شود. 
تولید در گلخانــه ۱۰ برابر تولید در فضای 
باز اســت و کشاورزانی که علاقه مند به این 

شغل هستند حتما ورود کنند.
نوید رضا فرهانی ادامه داد: اگر شخصی 
کــه می خواهــد کار کشــت محصــولات 
گلخانه ای انجام دهد حداقل باید ســه هزار 
متر مربع زمین داشــته باشــد. تسهیلاتی 
که به کشــاورزان برای احداث گلخانه داده 
می شــود از محل تبصــره ۱۸ و با کارمزد 
۱۸ درصــد اســت.وی بیان کــرد: درحال 
حاضر ۱۵۰ هکتار گلخانه در ســطح استان 
گلستان در حال ساخت است و طبق برنامه 
ریزی های صورت گرفته تا دو ســال آینده 
وسعت گلخانه ها در گلستان به ۲۲۰ هکتار 

باید برسد.وی افزود: گلستان رتبه چهارم در 
توســعه گلخانه ها را در کشور دارد وتوسعه 
کشــت گلخانه ای، راهبرد دولت برای رونق 
کشاورزی در گلستان است. در حال حاضر 
محصولات گلخانه ای گلستان به ۱۰ کشور 

صادر می شود.
وی تاکید کرد: طبــق آخرین آمار های 
داده شــده در استان ســالانه بیش از ۱۳ 
هزار تنُ ســبزی جات، صیفی جات و میوه، 
۱۱ میلیون گلدان گل و ۱۸ میلیون نشــا 
تولید می شــود. توســعه کشت محصولات 
گلخانه ای گلستان در سال های اخیر مورد 
توجه بیشتر کشاورزان قرار گرفته است به 

گزارش ایلنا از گرگان،.وی خاطرنشان کرد: 
اولویت ســازمان جهادکشاورزی در توسعه 
گلخانه برای ســرمایه گذاری در تولید انواع 
به وکلم پیــچ، گل، خیارفلفل دلمه ای کلم 
برکلی، گیاه، و گوجه فرنگی است. سازمان 
جهاد کشاورزی هرساله دوره های آموزشی 
برای  بازار صادراتی  بازاریابی،  درزمینه های 
ســرمایه گذاران برگــزار می کند.دبیر خانه 
کشاورز گلستان هم درگفت وگو با خبرنگار 
ایلنا اظهارکرد: گلستان به استان های قطب 
کشاورزی در کشور معروف است ولی هنوز 
کشاورزی دراین اســتان به صورت سنتی 

انجام می شود.

طرحی که ۱۴ساله شد!

استحکام بخشی فلک الافلاک نیازمند ۲۰ میلیارد اعتبار

آن روی سکه تکمیل آزادراه تهران- شمال

کشورهای آسیای میانه نیازمند محصولات کشاورزی گلستان هستند

ضرورت تشویق کشاورزان گلستانی به گلخانه داری

خسارت ۱۷۱ میلیاردی سیل به بخش کشاورزی کاشان اجاره سوله های شهرک صنعتی اردبیل ممنوع است
مدیر جهاد کشاورزی شهرستان کاشان گفت: بارش های چهارم اردیبهشت 
باعث بروز سیلاب و رواناب در رودخانه های فصلی شد و خسارتی به ارزش ۱۷۱ 
میلیارد ریال به بخش کشاورزی در مناطق سیل زده بخش مرکزی این شهرستان 

وارد کرد.
علی محلوجی اظهار کرد: خســارت برآورد شده شــامل ۲۱۳ هکتار از باغات و مزارع 
صیفی و ســبزی بود که شامل ارزش گذاری نابودی حدود ۸۷۰ تن انواع محصولات باغی 
و زراعی، ۵۰ رأس گوســفند، تخریب چهار رشــته قنات و چند کیلومتر جاده بین مزارع 
است. وی افزود: تیم های کارشناسی مدیریت جهاد کشاورزی کاشان، پس از دریافت خبر 
وقوع ســیل، برای بازدید و برآورد میزان خسارت وارد شده به بخش کشاورزی، به مناطق 
ســیل زده اعزام شده و گزارش خسارت وارد شده را به مراجع ذیصلاح اعلام کردند. مدیر 
جهاد کشاورزی شهرستان کاشان، تصریح کرد: جریان سیل و روان آب ها به گونه ای بود که 
باعث آبگرفتگی و ایجاد خسارت به زمین های زراعی و دامداری در مزارع لتحر، حسن آباد 

و درب فین در شهرستان کاشان شد.
به گزارش ایسنا، محلوجی، با اشــاره به اهمیت گزارش های هواشناسی تأکید کرد: از 
بهره برداران در بخش های مختلف زراعی، باغی و دامداری و گلخانه ای، درخواســت داریم 
مــوارد ایمنی را رعایت کرده و خســارت های احتمالی را به واحدهای مربوط در مدیریت 

جهاد کشاورزی اطلاع رسانی کنند.

مدیرعامل شرکت شهرکهای صنعتی گفت: اجاره سوله های  شهرک صنعتی 
قبل از اخذ پایان کار ممنوع است.

هاشــم علایی با تأکید بر اینکه هرگونه اجاره سوله های صنعتی و تولیدی بدون اطلاع 
شرکت شهرکهای صنعتی ممنوعیت دارد، افزود: زمین های واگذار شده به تولیدکنندگان 
برای احداث ســوله متناســب با دفترچه و شــرایط و مراحل مندرج در آن می باشــد و 
ســرمایه گذاران می بایســت بر اساس برنامه زمان بندی شده نســبت به اجرای طرح در 
موعــد مقرر اقدام کنند. علایی ادامــه داد: در صورت راکد ماندن زمین دریافتی، اقدامات 
و اخطاریه های لازم به منظور فســخ و خلع ید اراضی انجام می شود تا زمین آزاد شده در 
اختیار ســرمایه گذاران جدید قرار داده شود. مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی بیان 
کرد: در صورتی که سرمایه گذار نتواند مراحل احداث را به پایان برساند، زمین واگذار شده 
از وی ســلب و نسبت به قلع و قمع محدثات اقدام می شود. وی اظهار کرد: اجاره سوله ها 
قبل از دریافت پایان کار ممنوع اســت و در صورت گزارش متناســب با مقررات موجود 

برخورد خواهد شد.
بــه گزارش ایســنا، علایی همچنین خاطرنشــان کرد: در صورت واگذاری ســوله به 
تولیدکننده دیگر با دارا بودن پروانه تولید و تفاهم طرفین واگذاری سوله صنعتی بلامانع 
است. به گزارش ایسنا، وی هرگونه خرید و فروش سوله های تولیدی و صنعتی در استان 

را بدون اطلاع شرکت شهرک های صنعتی ممنوع دانست. 


